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UTAJENÝ ÚRAD SA ZMENIL NA OTVORENÝ

Núdzové 
zásoby ropy sa 
nesprivatizovali
,,NAŠA INŠTITÚCIA SA MUSÍ SPRÁVAŤ AKO MÚDRY, ŠIKOVNÝ 
A ROZVÁŽNY OBCHODNÍK, KEĎŽE PRINÁŠA REÁLNE FINANČNÉ 
PROSTRIEDKY DO ŠTÁTNEHO ROZPOČTU. BUDEME URČITE 
HĽADAŤ PRÁVNE CESTY K TOMU, ABY SME ELIMINOVALI RÔZNE 
KARTELOVÉ DOHODY A POKUSY ZAROBIŤ NA ŠTÁTE,“ TVRDÍ 
KAJETÁN KIČURA, PREDSEDA SPRÁVY ŠTÁTNYCH HMOTNÝCH 
REZERV SLOVENSKEJ REPUBLIKY.

Róbert Matejovič
Foto: Milan Krupčík, 
Jozef Veselý, archív
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�� Pán Kičura, čo vás motivova-
lo sadnúť si na „horúce“ kreslo 
v štátnej inštitúcii, ktorá nemala 
dobrú povesť a ktorú dehonesto-
vali najmä škandály spojené s jej 
bývalým vedením nominovaným 
SDKÚ - DS (napríklad predaj pla-
tinových sitiek pod cenu a  vý-
stavba novej fabriky na výrobu 
vakcín v Malackách)?

Po toľkých rokoch odpracova-
ných v justícii som pocítil potrebu 
aplikovať v reálnom živote skúse-

nosti z praxe sudcu. Urobiť tento 
krok a vyskúšať si reálnu prax, by 
som odporučil každému sudcovi 
i prokurátorovi. Je ohromný roz-
diel sedieť za stolom a posudzo-
vať obchodné, občianskoprávne, 
prípadne trestné prípady a pre-
žívať ich v reálnom živote. Kým 
som v práci sudcu posudzoval ža-
loby, prípadne trestné oznámenia, 
v tomto úrade som sa stal priamo 
účastníkom sporov. A verte mi, že 
teraz sa viem s úplne iným pohľa-
dom pozrieť aj na prácu svojich 
kolegov sudcov, prokurátorov 
i policajtov. 

Pokiaľ ide o povesť Správy štát-
nych hmotných rezerv Slovenskej 
republiky, priznám sa, že pred ná-
stupom do funkcie jej predsedu 
som vedel len to, čo široká verej-
nosť. Z dnešného pohľadu však 
poviem len toľko, že ja a moji ko-
legovia spravíme všetko pre to, 
aby náš úrad mal dôstojnú a neza-
stupiteľnú pozíciu medzi ústred-
nými orgánmi štátnej správy.

�� Keď ste boli vo funkcii pár týž-
dňov, na vašom úrade zasahovala 
polícia, ktorá vykonala domovú 
prehliadku. Prečo to bolo potreb-
né? Aký výsledok tento zásah pri-
niesol? V čom vám pomohol?

Vidíte, presne o tom hovorím. 
Jeden deň ako sudca rozhoduje-
te o nariadení domovej prehliad-
ky, druhý deň ju ako občan musí-
te sám strpieť. Až takto pochopíte, 
čo vaše rozhodnutie prinesie tým, 
ktorých sa týka. Takúto skúsenosť 
preto odporúčam všetkým svojim 
kolegom. 

Pokiaľ ide o domovú prehliadku 
na SŠHR SR, dodnes som to nepo-
chopil. Vykonaná bola v súvislosti 

V apríli 2012 ho vláda SR vymenovala za predsedu Sprá-
vy štátnych hmotných rezerv Slovenskej republiky (SŠ-
HR SR). Do tejto funkcie nastúpil z postu sudcu Okres-

ného súdu v Čadci, kde pracoval ako predseda súdu a sudca 
na občiansko-právnom i trestnom úseku. Po necelých 19 ro-
koch justičnej praxe tak prerušil výkon funkcie sudcu a nastú-
pil do nového úradu, aby v ňom nastolil poriadok a transpa-
rentnosť, respektíve transformoval ho na modernú a funkčnú 
inštitúciu porovnateľnú s podobnými inštitúciami v Európskej 
únii a v Európe. Funkcie sa ujal v deň svojich 43. narodenín. 
Nie je členom žiadnej politickej strany. 
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s kauzou platinových sitiek, kedy 
skutok nastal 4.7. 2011, ale domo-
vá prehliadka bola vykonaná až 
o 11 mesiacov neskôr a v čase, 
keď všetci jej dotknutí aktéri už 
nepôsobili na SŠHR SR. Môžem 
len potvrdiť, že im poskytujeme 
maximálnu možnú súčinnosť vo 
všetkých prípadoch, v ktorých sa 
na nás obrátia, pričom skoré vý-
sledky vyšetrovania by nám urči-
te pomohli.

�� Sú už tieto kauzy vyšetre-
né a  uzavreté? Čo potvrdili a  čo 
vyvrátili? 

Po mojom nástupe sme úvodné 
mesiace venovali, okrem riešenia 
už známych káuz, aj rozsiahlemu 
hĺbkovému riadiacemu a ekono-
mickému auditu. Na každý prí-
pad porušenia zákona, na ktorý 
sme narazili, sme ihneď reagova-
li trestným oznámením - či už to 
bola kauza výstavby novej fabri-
ky na výrobu vakcín v Malackách, 
prípadne iné porušenia povin-
nosti pri správe cudzieho majet-
ku. Správa je taktiež účastníkom 
mnohých občianskoprávnych ko-
naní v pozícii žalobcu alebo žalo-
vaného. A to nehovorím o mno-
hých exekučných konaniach. 
Vďaka Bohu za predchádzajúcu 
právnu prax. Môžem potvrdiť, že 
z medializovaných káuz nebola 

doteraz podaná obžaloba na prí-
slušný súd ani v jednej veci. Bol 
by som veľmi rád, keby sa vyšet-
rovanie pohlo dopredu a mohli by 
sme verejnosti priniesť výsledky 
týchto káuz.

�� Kým neprepukli známe kauzy, 
o  Správe štátnych hmotných re-
zerv SR takmer nikto nič nevedel 
a nepočul, ako keby bola zahalená 
rúškom tajomstva a utajenia. Aké 
boli vaše prvé priority po prícho-
de do úradu, čo ste museli veľmi 
rýchlo vyriešiť a zmeniť? 

Nemyslím si, že SŠHR SR bola 
až taká neznáma. ,,Kauza platino-
vých sitiek“ bola len akousi če-
rešničkou na torte, ktorá ukázala 
v celej nahote kondíciu tohto úra-

du. Fakticky som pristúpil k úpl-
nej rekonštrukcii úradu po orga-
nizačnej, personálnej a odbornej 
stránke. Našou ambíciou na za-
čiatku bolo vytvoriť dynamický 
a na profesionálnej úrovni odbor-
ný tím špecialistov, ktorý bude ve-
dieť v reálnom čase plniť náročné 

úlohy, ktoré sa od neho vyžadu-
jú. Myslím si, že sa nám podarilo 
takýto tím vytvoriť, bola to naša 
prvá priorita. Nie sme veľký úrad, 
oproti minulosti máme historic-
ky najnižší počet pracovníkov. To, 
čo v minulosti robili štyria - pia-
ti, teraz musí zvládnuť jeden člo-
vek. Personálne sme teda na hra-
nici, pod ktorú už nemôžeme ísť. 
A toto nás vedie k tomu, aby sme 
prijímali naozaj len sofistikované 
a efektívne riešenia. 

Veľmi rýchlo sme museli vyrie-
šiť aj otázku systemizácie miest 
a miezd, ktorá bola dlhodobo ne-
riešená. Následne sa zmenila or-
ganizácia úradu, jej štruktúra je 
teraz prehľadne nastavená. Každý 
útvar osobitne i v celku sleduje 

konkrétny cieľ. Zaviedli sme pro-
tikorupčnú linku, otvorili sme sa 
svetu cez webovú stránku a cez 
informačné kanály verejnosti. 
A zrazu sa z utajeného úradu stal 
úrad otvorený. 

Okrem riešenia súdnych sporov 
sme sa pustili aj do najhlavnejšej 

„TRANSPETROL nám ponúkol pomocnú 
ruku a zachránil štát pred sankčným 
konaním zo strany EÚ. “
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úlohy - do legislatívnych zmien 
našich statusových zákonov. Vý-
sledkom sú úplné novely našich 
dvoch ťažiskových zákonov - zá-
kona o štátnych hmotných rezer-
vách a zákona o núdzových záso-
bách ropy a ropných výrobkov 
a o riešení stavu ropnej núdze. 

�� Tesne po vašom nástupe Slo-
vensku hrozilo, že voči nemu 
začne Brusel sankčné konanie 
za to, že neplní Bruselskú smer-
nicu (č.119/2009) v otázke mini-
málnych zásob ropy. Prečo došlo 
k  tejto situácii, bola za ňu zod-
povedná predchádzajúca vláda, 
ministerstvo financií či bývalé 
vedenie Správy ŠHR SR? Bola vy-
vedená voči konkrétnym osobám 
nejaká zodpovednosť?

Popri štandardných povinnos-
tiach v rámci riadenia a organi-
zácie úradu nám zostalo dedič-
stvo neriešených káuz a úloh, 
ktoré bolo potrebné vyriešiť. Od 
predchádzajúceho vedenia nám 
zostala zásadná úloha, ako spl-
niť neodkladnú povinnosť, ktorá 
vyplývala z bruselskej smernice 
ES/119/2009 - zabezpečiť nákup 
68 000 ton ropy, aby sme splnili 
minimálne limity požadované Eu-
rópskou úniou. Keby sme to v ro-
ku 2012 nezabezpečili, tak sankcie 
zo strany Európskej únie by boli 
drakonické. Neviem si vysvetliť, 
prečo predchádzajúca vláda ten-
to problém nedoriešila. Na toto 
sa treba asi spýtať jej zodpoved-
ných členov. Stáli sme teda pred 
dilemou, kde zobrať v čase vr-
choliacej krízy desiatky miliónov 
eur na nákup ropy, aby sme sa 
vyhli sankciám zo strany Európ-
skej únie. Okrem toho sa to udialo 
v podmienkach, ktoré pretrvávajú 
doposiaľ - SŠHR SR, tak ako ostat-
né ústredné orgány štátnej správy, 
šetrí úplne vo všetkom.

�� Situáciu ste nakoniec vyriešili 
dohodou so štátnym podnikom 
Transpetrol, ktorý dočasne poži-
čal 68 000 ton ropy vašej inšti-
túcii, kedže v  štátnom rozpočte 
na rok 2012 nebol na tento účel 
vyčlenený ani jeden cent... Bola 
to posledná kvapka v pohári, kto-
rá vás motivovala k tomu, aby ste 

neskôr pre vládu pripravili návrh 
nového zákona o  núdzových zá-
sobách ropy a ropných výrobkov 
a  o  riešení stavu ropnej núdze 
a o zmene a doplnení niektorých 
zákonov?

Áno, nebyť viac menej ,,zázrač-
nej náhody“, ale najmä profesio-

nálneho a odborného prístupu vr-
cholového manažmentu štátnej 
spoločnosti TRANSPETROL, tak 
by sme to nezvládli. Bol to prá-
ve TRANSPETROL, ktorý nám zo 
svojich prevádzkových zásob po-
núkol pomocnú ruku a zachrá-
nil tento štát pred sankčným ko-

Kto je JUDr. Kajetán Kičura?
Narodil sa v Brezne (19. apríl 1969). Je absolventom Práv-

nickej fakulty UPJŠ v Košiciach. V rokoch 1993 - 1996 bol jus-
tičným čakateľom na Krajskom súde v Banskej Bystrici s vý-
konom čakateľskej praxe na Okresnom súde v Čadci. Za sud-
cu ho zvolil parlament v roku 1996. V roku 2000 ho prezident 
vymenoval za sudcu bez časového obmedzenia. V roku 2007 
ho minister spravodlivosti vymenoval do funkcie predsedu 
Okresného súdu Čadca. Venoval sa občianskemu a trestné-
mu právu. Je ženatý a má dve deti.
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naním zo strany Európskej únie. 
V tomto kontexte si však už teraz 
uvedomujeme, že povinnosť do-
plniť núdzové zásoby ropy v ob-
jeme 68 000 ton, je na programe 
dňa, ale to už bude úlohou novej 
Agentúry pre skladovanie núdzo-
vých zásob. Tento príbeh nebol 
príčinou toho, že sa SŠHR SR sta-
la gestorom nového zákona, kto-
rý upravuje nový systém správy 
núdzových zásob ropy a ropných 
výrobkov. Príčinou bol stav ťaž-
kej finančnej krízy, v ktorom sa 
nachádza celý svet i Slovensko, 
keď finančných prostriedkov nie 
je nikdy dosť. Bolo to práve Minis-
terstvo financií SR, ktoré nám do 
príjmovej časti našej rozpočtovej 
kapitoly zadefinovalo povinnosť 
naplniť štátnu kasu na rok 2013 
vo výške 100 miliónov eur. Defi-
novalo, že ropa a ropné výrobky 
sú vlastne v polohe umŕtvenej lik-
vidity. Jej odmŕtvenie by mohlo 

v konečnom dôsledku prispieť 
ku konsolidácii verejných finan-
cií. Toto si samozrejme vyžado-
valo dôkladnú ekonomicko-práv-
nu analýzu, ktorú sme vykonali. 
A naše odborné tímy v spoluprá-
ci s mnohými špecialistami začali 
pripravovať už nový zákon.

�� Prečo musí Slovensko zmeniť 
doterajší systém správy štát-
nych hmotných rezerv? V čom bol 
nevyhovujúci? Nestaral sa štát 
hospodárne a efektívne o nákup 
a správu núdzových zásob?

Systém správy štátnych hmot-
ných rezerv v oblasti ropy a rop-
ných výrobkov bol na Slovensku 
(rovnako ako v Česku) riešený 
tzv. štátnym modelom. To zname-
ná, že všetko nákupy, obmeny, zá-
meny, ochrana, všetko čo súvise-
lo s núdzovými zásobami ropy, 
malo priamy dopad len a výlučne 
na štátny rozpočet. Pokiaľ prišla 
požiadavka na spomínané uvoľ-
nenie umŕtvenej likvidity, museli 
sme zákonite hľadať múdre rieše-
nia tak, ako je to obvyklé v okoli-
tých európskych štátoch. Čiže, ak 
štát v štátnom modeli mal ambí-
ciu sa hospodárne a efektívne sta-
rať o správu núdzových zásob, 
v inom ako v štátnom modeli tú-

Hlavné úlohy Správy štátnych 
hmotných rezerv SR (podľa štatútu)

 � spravuje štátne hmotné rezervy, vrátane núdzových zásob ropy 
a ropných výrobkov 

 � zabezpečuje tvorbu, dopĺňanie, financovanie, hospodárenie, 
ochranu a kontrolu štátnych hmotných rezerv

 � vykonáva majetkovú správu štátnych hmotných rezerv
 � rozmiestňuje štátne hmotné rezervy 
 � pripravuje štátne hmotné rezervy na ich použitie na určené ciele
 � zabezpečuje štátne intervenčné nákupy vlády do štátnych hmotných 
rezerv mimo nákupov uskutočňovaných podľa osobitného predpisu

 � koordinuje činností ústredných a  ostatných štátnych orgánov 
v oblasti štátnych hmotných rezerv

 � zabezpečuje styk so zahraničím na účelné a efektívne riešenie 
štátnych hmotných rezerv

 � poskytuje odborné služby, koordináciu a metodické usmerňovanie 
tvorby krízových plánov v oblasti štátnych hmotných rezerv

 � zabezpečuje plnenie zakladateľských funkcií voči právnickým 
osobám zabezpečujúcim úlohy v oblasti štátnych hmotných rezerv, 
ktorých zakladateľom je Správa rezerv

 � zabezpečuje analytickú a operatívnu evidenciu zásob štátnych 
hmotných rezerv

 � zhromažďuje údaje o disponibilných zdrojoch hmotných rezerv
 � zabezpečuje tvorbu a hospodárenie s núdzovými zásobami ropy 
a  ropných výrobkov a  koordináciu a  metodické usmerňovanie 
opatrení na riešenie stavu ropnej núdze.
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to ambíciu prevezme iný subjekt, 
ktorý bude pod kontrolou štátu. 
V tomto prípade ide o novovznik-
nutú Agentúru. 

�� Konzultovali ste návrh váš-
ho zákona s Bruselom aj s inými 
členskými krajinami EÚ? Ktorý 
podobný zákon vám poslúžil 
ako vzor? 

Samozrejme, viackrát sme vy-
cestovali do Bruselu, uskutočni-

li sa viaceré rokovania na úrovni 
Európskej komisie, alebo so spo-
ločnosťou A-PETRA Belgicko, kto-
rá pre Belgické kráľovstvo spravu-
je núdzové zásoby ropy a ropných 
výrobkov. Belgický model nám 
bol najbližší, ale s tým sme sa ne-
uspokojili. Detailne sme sa oboz-
námili s nemeckým, rakúskym 
i maďarským modelom správy 
núdzových zásob ropy a ropných 
výrobkov, ktoré, hoci sú si veľmi 
podobné, majú mierne odlišnosti. 
So všetkých týchto modelov sme 

sa snažili vybrať to najlepšie. Ne-
tajím sa priznať, že sme mali am-
bíciu vytvoriť jeden pokrokový 
a efektívny model, ktorý našiel 
vyjadrenie v novom zákone. Mu-
sím poznamenať, že aj v okolitých 
štátoch boli iné hospodársko - po-
litické podmienky v dobe, keď sa 
modelovali zákony o správe nú-
dzových zásob ropy. My sme no-
vý zákon tvorili v čase, ktorý po-
znamenali grécka kríza, pád trhov 

a enormný tlak Európskej únie na 
šetrenie. Aj preto bolo ohromné 
naše úsilie o kvalitnú právnu nor-
mu. Zdá sa, že sa nám zákon sku-
točne podaril.

�� Nový zákon, ktorý prijal slo-
venský parlament 26. júna 2013, 
vstúpi do platnosti 1. augusta 
2013. Do praxe zavádza Agentúru 
pre núdzové zásoby ropy a  rop-
ných produktov. Kto túto Agen-
túru založí, kto budú jej členovia? 
Môže mať aj viac zakladateľov? 

Táto novovzniknutá Agentúra je 
zvláštnym typom agentúry, avšak 
jej členovia tieto núdzové zásoby 
ropy nevlastnia. Nejde teda o pri-
vatizačný projekt. Zároveň nie je 
štátna, štát ju len kontroluje. Tento 
projekt vznikal s absolútnym reš-
pektovaním doposiaľ platných zá-
sad ESA 1995 a s akceptovaním aj 
požiadaviek, ktoré na Slovensko 
kladú pravidlá ESA 2010. Tie budú 
účinné už v septembri 2014. Uvedo-
mili sme si, že mnohé okolité štáty, 
ktoré už majú podobné agentúry, 
by dnes vytvorili veľmi ťažko svoje 
zákony o núdzových zásobách ropy 
podľa právnych režimov, ktoré na-
stavila Európska únia, alebo by ich 
vytvorili iba s takým enormných 
úsilím, ako sme to dokázali my. 

Agentúra nebude zložená len 
z vybraných podnikateľov. Jej za-
kladajúcim členom bude spoloč-
ný podnik, ktorý založí Správa re-
zerv a spoločnosť TRANSPETROL, 
a.s. V tomto združení právnických 
osôb väčšinu na hlasovacích prá-
vach bude mať Spoločnosť pre 
skladovanie.

�� Aké rozhodujúce kompetencie 
bude mať Agentúra?

Zakladajúci člen a vybraní pod-
nikatelia, čiže členovia tejto Agen-

„Kauza platinových sitiek bola len 
čerešničkou na torte, ktorá ukázala 
v celej nahote kondíciu úradu.“
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túry, budú mať možnosť spolu-
rozhodovať o výške odplaty za 
poskytovanú službu zabezpeče-
nia udržiavania núdzových zásob 
v zmysle zásad, ktoré sú obsiah-
nuté v zákone a v stanovách agen-
túry. Tieto zásady predpokladajú 
predovšetkým vyrovnané hospo-
dárenie agentúry a požiadavku na 
nediskriminačné stanovenie ceny. 
Tieto mechanizmy majú zabezpe-
čiť, aby nedochádzalo ku konflik-
tu záujmov. 

�� Aký očakávaný finančný prí-
nos prinesie táto zmena štátne-
mu rozpočtu SR? 

Predpokladaný výnos z preda-
ja zásob ropy a ropných produk-
tov by mal byť v celkovej výške 
asi 450 miliónov eur. Aký skutoč-
ne bude, to ukáže až transparent-
ný predaj.

�� Opozícia tvrdí, že ide o privati-
záciu núdzových zásob ropy. Pre-
čo sa všetko krúti len okolo ropy? 
Nie sú dôležitejšie potraviny a lie-
ky? Ako to komentujete? 

Žiadny vybraný podnikateľ ako 
člen Agentúry nebude mať v nej 
majetkový podiel ani právo na vy-
platenie dividendy. Nie je preto 
možné hovoriť o privatizácii nú-

dzových zásob. Ropa je v dnešnej 
dobe pomerne populárna. Kaž-
dý si myslí, že tejto téme rozu-
mie. Núdzové zásoby ropy však 
v agende SŠHR SR tvorili len ne-
patrnú časť, síce finančne vyjad-
renú vysoko, ale personálne sa jej 
venovali iba traja ropní špecialis-
ti. Po vzniku Agentúry prevezmú 
agendu kontroly nad ňou, pretože 
sme viazaní bruselskou smerni-
cou a štát sa nemôže zbaviť povin-
nosti kontrolovať stav a existenciu 
núdzových zásob. 

Za posledný rok Správa kom-
pletne ,,prekopala” jednotlivé po-
ložky štátnych hmotných rezerv, 
ktoré sú nevyhnutné pre zabez-
pečenie chodu štátu. Výsledok? 
Máme roky nepovšimnuté neak-
tuálne položky, napríklad mobi-
lizačných rezerv, ktoré nezodpo-
vedajú aktuálnej bezpečnostnej 
situácii, a na druhej strane nám 
chýba množstvo položiek, ktoré 
potrebujeme pre prípad nových 
typov kríz. Nastavili sme preto no-
vý spôsob komunikácie medzi na-
mi a gestorskými ministerstvami 
a ochraňovateľmi. Chceme efek-
tívne zabezpečiť použiteľnosť ta-
kých položiek, ktoré sú potreb-
né na záchranu ľudských životov. 
Studená vojna skončila, ale máme 

tu úplne nové hrozby, ktorým sa 
musíme všetci vedieť efektívne 
postaviť - najmä povodne a hroz-
ba teroristického útoku. 

�� Núdzové zásoby bude vlastniť 
Agentúra. Bude stále platiť, že 
naďalej zostanú majetkom štátu? 
Môže Agentúra tvoriť zisk? 

Agentúra je presne takým is-
tým špecifickým typom organizá-
cie, ktoré sú dlhodobo zaužívané 
v okolitých štátoch. Vlastní núdzo-
vé zásoby ropy a zodpovedá za 
ochranu štátu v tomto segmente. 
Jej členovia nevlastnia ropu a rop-
né výrobky a takto je vždy zabez-
pečená ochrana štátu v prípade 
ropnej núdze. Agentúra nevytvá-
ra zisk a jednotliví jej členovia ni-
kdy nebudú mať právo na výpla-
tu dividend. Agentúra nemôže byť 
predmetom konkurzu, exekúcie, 
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alebo iných výkonov rozhodnutí. 
Je tu pre bezpečnosť nás všetkých 
v časoch ropnej núdze, ktorá dú-
fam tak skoro nenastane. Musíme 
byť však pripravení.

�� Ako bude SŠHR SR riešiť prob-
lematiku núdzových zásob iných 
komodít? Ktoré z nich sú pre Slo-
vensko najvýznamnejšie? 

V čase, keď sme zisťovali, ako 
v okolitých štátoch fungujú zá-
kony o núdzových hmotných re-
zervách, zaujímali nás aj iné ko-
modity, ktoré podobné inštitúcie 
v týchto štátoch skladujú. V pr-
vom rade ma prekvapilo to, akú 

ohromnú vážnosť im prikladajú 
vlády. Uvedomujú si, že hmot-
né zabezpečenie v reálnom ča-
se nedokáže efektívne nikto 
tak rýchlo poskytnúť, ako prá-
ve správa rezerv. V blízkej dobe 
chystáme aj rokovania na úrovni 
krajín V-4, aby sme zmluvne do-
hodli spoluprácu v rámci prípad-
nej katastrofy. 

Z hľadiska komodít, okrem ropy 
sú pre nás veľmi dôležité potravi-
ny, lieky a technické zariadenia, 
ktoré sú potrebné na prekonanie 
náhlych prírodných nešťastí. Sme 
už veľmi efektívni najmä pri po-
vodniach, keďže sme zdokonalili 

systém protipovodňových opatre-
ní, čo ukázala aj posledná povo-
deň v Bratislave. 

�� Kto a  ako garantuje transpa-
rentnosť a férovosť vo verejnom 
obstarávaní? Kto a ako bude sta-
novovať ceny nákupu a uskladňo-
vania núdzových zásob v prípade 
SŠHR SR? 

Naša Správa všetko obstaráva 
cez verejné obstarávanie. Máme 
kvalitne vybudovaný Odbor ve-
rejného obstarávania, na ktorý 
sú kladené veľké nároky. Za po-
sledných 14 mesiacov sme oproti 
predchádzajúcemu obdobiu uro-
bili veľké množstvo verejných ob-
starávaní, kde garantom férovosti 
je Správa, ktorá postupuje v sú-
lade s aktuálnym zákonom o ve-
rejnom obstarávaní. Ceny náku-
pu a uskladňovania núdzových 

,,Štát sa nemôže zbaviť povinnosti 
kontrolovať stav a existenciu núdzových 
zásob.”
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zásob určuje neviditeľná ruka 
trhu, pretože mal by vždy zvíťa-
ziť ten, kto je najkvalitnejší a zá-
roveň najlacnejší. A ako som už 
uviedol, v ďalšom legislatívnom 
procese budeme určite hľadať 
právne cesty k tomu, aby sme sa 
vyhli rôznym kartelovým doho-
dám a pokusom zarobiť na SŠHR 
SR, ergo na štáte.

�� Prečo je SŠHR SR nenahradi-
teľná pre štát a ako hodnotíte jej 
súčasné výkony a stav?

Práve v nedávnom legislatívnom 
procese došlo k úplnému pocho-
peniu jej postavenia v systéme 
ústredných orgánov štátu, naj-
mä v oblasti bezpečnosti a ochra-
ny obyvateľstva. Správa, okrem 
tvorby a spravovania núdzových 
zásob ropy a ropných výrobkov, 
plní aj ďalšie dôležité úlohy, kto-
ré jej vyplývajú z platného zne-
nia zákona o štátnych hmotných 
rezervách. Z pohľadu potreby ko-
ordinácie jednotlivých rezortov 
v oblasti komplexného zabezpe-
čenia krízových situácií, mimo-
riadnych udalostí, stavov núdze 
a zabezpečenia potravinovej bez-
pečnosti štátu je jej existencia zá-
sadná a nenahraditeľná.

�� Ktoré faktory najviac ovplyv-
ňujú jej riadne fungovanie? Usi-
lujete sa o  ďalšiu racionalizáciu 
práce, aké priority ste si určili na 
ďalšie obdobie?

Naši špecialisti za posledný rok 
nadviazali čulú koordináciu čin-
ností s jednotlivými kooperujúci-
mi ministerstvami, aby sa vyšpeci-
fikovali presné potreby a postupy, 
ktoré sa budú aplikovať pre prí-
pad krízy v nových typoch ne-
šťastí a katastrof. Napríklad úzko 
s nami spolupracuje ministerstvo 
obrany. Po posledných rokova-
niach sme jednoznačne dospeli 
k tomu, že pre neho ochraňujeme 
veci, ktoré už nepotrebuje. A na-
opak, bude potrebovať úplne iné 
zariadenia a súčasti pre iný prí-
padný typ krízy. Mnohé zo skla-
dovaných vecí sme už vyradili, 
potrebná je ich likvidácia. Minis-
terstvo obrany po komunikácii 
s nami začlení do svojich požia-
daviek len také položky, ktoré sú 
skutočne nevyhnutné a potrebné 
pre zvládnutie nového typu krízy, 
napríklad teroristického útoku. 
Znamená to, že tímy, ktoré spolu 
rokujú, hľadajú čo najracionálnej-
šie, najlacnejšie, ale zároveň naj-
optimálnejšie riešenia. Podobne 

spolupracujeme s ministerstvom 
zdravotníctva. Efektívne riešime 
najmä otázku ochrany obyvateľ-
stva pred pandémiami, ktorú mi-
nulá vláda tak úspešne pokazila.

 
�� Objavili sa špekulácie, že 

Správa by mohla byť postupne 
zrušená, ak časť jej agendy pre-
vezme Agentúra. Je to pravda?

Nová Agentúra prevezme len 
veľmi malú časť našej agendy. 
Rozhodujúca úloha zostáva naďa-
lej na našej Správe - to je hmotná 
ochrana obyvateľstva. Neviem si 
predstaviť, prečo a z akých racio-
nálnych dôvodov by niekto prišiel 
s myšlienkou postupného rušenia 
Správy. Musel by si byť vedomý 
najmä toho, že okrem veľkých fi-
nančných škôd by nemohlo byť 
efektívne chránené obyvateľstvo 
v prípade krízy a v danom prípa-
de by neexistoval orgán, ktorý by 
mohol plnohodnotne prevziať ce-
lú zodpovednosť za SŠHR SR. Keď 
sa pozriete na okolité štáty, zistí-
te, že naopak neustále dochádza 
k posilňovaniu jednotlivých Správ 
rezerv týchto štátov. Vedia, že nie 
je otázka to, či kríza príde, otázka 
je to, kedy príde. A potom šťastie 
praje pripraveným. Iba tým.
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�� Nemali ste obavy presadzovať 

zmeny? Ako komentujete politic-
ké a lobistické tlaky na vaše prí-
padné odvolanie z  funkcie? Pre 
koho ste najviac nepohodlný? Ne-
ľutujete svoje rozhodnutie?

Nemáme absolútne žiadnu oba-
vu zo zmien, ktoré presadzujeme, 
lebo vlastne nemáme ani žiadnu 
inú cestu. Veríme, že nerobíme 
chyby a úprimne - usilujeme sa vy-
hnúť chybám našich predchodcov. 

Čo sa týka politických a lobistic-
kých tlakov, snáď sa nám dopo-
siaľ všetky vyhli. Každý, kto je raz 
menovaný, raz bude aj odvolaný. 
Neviem, či som pre niekoho nepo-
hodlný, ale ak áno, tak dúfam, že 
len pre tých, ktorí chceli na Sprá-
ve profitovať, tak ako tomu bo-
lo v minulosti. A takíto ľudia ma 
vôbec netrápia. Svoje rozhodnu-
tie neľutujem. Myslím si, že aj vo 
vzťahu k môjmu predchádzajúce-
mu povolaniu je toto síce náročná, 
ale predsa len veľká škola života.

�� Ako komunikujete s  vládou, 
ako ste spokojný s  doterajšou 
spoluprácou s  ministerstvom 
financií a  ministerstvom hospo-
dárstva? Podporujú vaše úsilie, 
ktorým chcete presadiť najmä 

transparentnosť a férové pravidlá 
pre všetkých? 

S vládou komunikujeme na veľ-
mi dobrej úrovni. Cítime jej pod-
poru. Veľmi dobrú spoluprácu 
máme so všetkými ministerstva-
mi. Veľmi úzko spolupracujeme 
s ministerstvom financií najmä 
v projekte transformácie správy 

núdzových zásob ropy a ropných 
výrobkov. Všetci podporujú naše 
úsilie presadiť transparentné a fé-
rové pravidlá pre všetkých, pri-
čom si myslím, že presne o to isté 
sa usilujú kompetentní na svojich 
ministerstvách.

�� Ako bude ďalej napredovať 
projekt, ktorý skrachoval v  Ma-
lackách ohľadom ochrany pred 
pandémiou chrípky?

Jednou z ďalších hlavných úloh 
Správy bude aj ochrana obyva-
teľstva pred pandémiou akého-
koľvek typu. Po skutočne vyčer-

pávajúcom úsilí zachrániť tento 
pôvodný projekt vlády SR z roku 
2009, stojíme teraz pred otázkou, 
ako zachrániť vložené investície 
do technológií pred znehodno-
tením tým, že nebudú používa-
né a uplynie ich doba exspirácie. 
Zaregistrovali sme pohyb v rám-
ci Európskej únie, ktorý by mal 

smerovať k tomu, že Európska 
únia poverí niektorý štát alebo 
štáty výrobou a distribúciou pan-
demických vakcín. Rovnako sme 
zaregistrovali úprimnú snahu Slo-
venskej akadémie vied, ktorá by 
mohla priniesť ovocie v možnosti 
výroby vakcín na Slovenku. Sme 
pripravení okamžite reagovať. Uvi-
díme, čo nám to prinesie. V Ma-
lackách však tento projekt defi-
nitívne stroskotal pre nezáujem 
potenciálnych výrobcov. V zmys-
le zákona bodku za týmto projek-
tom povie až prokuratúra, respek-
tíve nezávislý súd. 

„Kým som v práci sudcu posudzoval 
žaloby, v tomto úrade som sa stal 
účastníkom sporov.“


